
ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ Δ ευτέρα, 15 Φ εβρουάρ ιου  1982 ¿ κ / τ ι α »  λ

ΓΕΩΡΓΙΚΑ ΠΡΟ ΪΌΝΤΑ: ΑΡΧΙΖΕΙ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΗΝ ΕΟΚ Η ΜΑΧΗ ΤΩΝ ΤΙΜΩΝ

I IΜιλάνε 
στην «Ε» οι 
άνθρωποι 

τής Αλλαγής

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 1 
ΣΤΟ ΙΜΙΧΑΛΗ 
ΚΟΥΡΜΟΥΣΗ

ι —________ I

Η ΜΑΧΗ τών τιμών γιά τά αγροτικά προϊόντα, πού 
άρχισε σήμερα στις Βρυξέλλες, έχει φέτος ένα πρό
σθετο ενδιαφέρον. Τό νεώτερο μέλος τής ΕΟΚ έχει 
διαφορετική θεώρηση τής σημερινής θέσης τών α
γροτών. Καί πέρα από τήν πραγματική μάχη πού 
δίνεται κάθε χρόνο τό δίμηνο Φλεβάρη —  Μάρτη, 
γ ιά  τά ποσοστά τών αυξήσεων, μεταξύ πλουσίων 
καί πτωχών χωρών - μελών, φέτος, υπάρχουν καί 
θέματα πού θίγουν ουσιαστικά τις δομές τής Κοι
νής Αγροτικής πολιτικής.

Καί τό μέτωπο τών πτωχών χωρών, είναι ενισχυ- 
μένο μέ μιά Σοσιαλιστική Ελλάδα.

Οι εννέα υπουργοί Γεωργίας περιμένουν μέ αγω
νία τό σοσιαλιστή Τ Ελληνα συνάδελφό τους, νά 
κάνει τήν τοποθέτησή του πάνω στις αποφάσεις πού 
πρόκειται νά πάρουν.

Ο κ. Σημίτης, προσέρχεται στή σύνοδο αυτή, μέ 
μιά νέα θεώρηση τών ατγροτικών πραγμάτων, σέ 
μιά προ "άθεια νά παρατήσει τή μείωση τού α
γροτικού εισοδήματα ν

Μιλώντας στήν «Ε», ο κ. Σημίτης, πριν αναχωρή
σει γ ιά  τις Βρυξέλλες, αναφέρεται στά προβλήμα
τα πού αντιμετωπίζει ο ’ Ελληνας αγρότης, στήν 
κατάσταση πού υπάρχει στόν αγροτικό τομέα καί 
επισημαίνει τή νέα προβληματική τής κυβέρνησης. 
Τονίζει μέ έμφαση ότι, οι αγρότες πρέπει νά πιστέ
ψουν στό συνεταιρισμό καί υπόσχεται έναν προ
γραμματισμό πού θά θεραπεύσει τά λάθη τού πα
ρελθόντος.

Συγκεκριμένα, η νέα πολιτική τής κυβέρνησης, ό
πως προκύπτει οπό τις απαντήσεις τού υπουργού 
Γεωργίας, έχει ώς εξής:

Ε Ρ Ω Τ.: Γ>ριν οπό μερικές μέρες δώσατε οτη δημοσιότητα 
ένα απολογισμό της κατάστασης που παραλάβατε πρ ιν από 3 
μήνες στο υπουργείο Γεωργίας- Η ¡κατάσταση αυτή ήταν νόσο 
«καλή», όσο την παρουσιάσατε στον υπολογ ισμό ;

Α Π Α Ν Τ .: Οπως θα διαπιστώσατε από τό κείμενο αυτό, αποφύ
γαμε κάθε πολεμική εναντίον τών προηγουμένων κυβερνήσεων και 
προσπαθήσαμε νά δώσουμε, μέ τά «ξερά» νούμερα τις  περισσότερες 
φορές ή μέ τήν «άχρωμη» περιγραφή τώ ν επί μέρους τομέων τό 
είδος, τήν έκταση και τή σημασία τών προβλημάτων που κληρονο
μήσαμε στόν αγροτικό τομέα. Δυστυχώς τά ίδια τα στοιχεία δεί
χνουν ότι, παραλάβαμε έναν αγροτικό τομέα έ ν τ ο ν α  υ π ο β α 
θ μ ι σ μ έ ν ο  τόσο σέ σύγκριση μέ αγροτικούς τομείς άλλων χω
ρών, όσο και σέ σύγκριση μέ τούς τομείς τής βιομηχανίας και τών 
υπηρεσιών μέσα στην ίδια τη χώρα μας. Είτε πάρετε τόν ρυθμό 
αύξησης τού Ακαθάριστου Γεωργικού Εισοδήματος (ο  μισός περιττού 
τού ρυθμού αύξησης τού Ακαθάριστου Εθνικού Εισοδήματος), είτε 
πάρετε τόν πτωτικό ρυθμό τών επενδύσεων στή γεωργία μας, είτε 
πάρετε τή σχέση αγροτικού και μή αγροτικού εισοδήματος (40%— 
45% τού εισοδήματος τών άλλων τομέων είναι τό αγροτικό εισό
δημα!), ε ίτε πάρετε, τις συνθήκες εμπορίας τών αγροτικών προϊ
όντων, είτε πάρετε τήν κατάσταση τού συνεταιριστικού κινήματος 
στή χώρα μας (—καταχρεωμένου και σχεδόν αποκλεισμένου από το 
κύκλωμα τής εμπορίας και τής μεταποίησης τών αγροτικών προϊ
όντων— ) είτε πάρετε οποίον δήποτε άλλο «δείκτη» τής οικονομικής 
και κοινωνικής «στάθμης» τού αγροτικού μας τομέα, ένα είναι το 
βέβαιο: θά βρείτε όλους τούς «δείκτες» φ θ ί ν ο ν τ ε ς .  Τα ίδια 
τά στοιχεία αποδεικνύουν ότι, ο αγροτικός τομέας παραμελήθηκε. 
Για να αναβαθμιστεί χρειάζονται τεράστιοι πόροι, μεγάλο χρονικό 
διάστημα και κυρίως, μια πολιτική επιλογή δ ι α φ ο ρ ε τ ι κ ή  από 
αυτήν που κληρονομήσαμε. Οταν στό προεκλογικό μας πρόγραμμα 
μιλάγαμε για  το «ξαναζωντάνεμα τής υπαίθρου», ήταν αυτή ακριβώς 
η διαφορετική πολιτική διάσταση, που θέλαμε νά τονίσουμε.

Δ ΙΚ Α ΙΟ ΛΟ ΓΗ Μ ΕΝ ΕΣ Α Π Α ΙΤΗ Σ Ε ΙΣ

ΕΡΩΤ.: θ ο  είσθε ενήμερος, όμως, ότι από αρκετούς αγρό
τες κα ι από αρκετές περιοχές της χώρας, εκφράζονται και πα
ράπονα ¡και διαμαρτυρίες ότι, η  κυβέρνηση δεν ικανοποιεί το 
αιτήματα τους, ιδιαίτερα στο θέμα της διάθεσης τω ν προϊόντων 
τους κοι στο θέμα της έγκαιρης κα ι σωστής πληρωμής τους για 
το  προϊόντα που δ ίνουν οτην παρέμβαση ή γ ιο  τα προϊόντα που 
δίνουν στους εΕαγωγείς.

Α Π Α Ν Τ .: Θά ήταν υπεκφυγή, αν απαντούσα στο ερώτημά σας, 
αναφέροντας τις τιμές που δώσαμε για προϊόντα, όπως τα εσπερι
δοειδή το λάδι κ.λπ. (τιμές πάντως που, όπως δέχονται και οι 
ίδιοι οι αγρότες μας ήταν αρκετά ικανοποιητικές).

Η απαίτηση για επίλυση τών προβλημάτων και τής διάθεσης τών 
προϊόντων και τής έγκαιρης και σωστής πληρωμής τών παραγωγών 
αμέσως είναι δικαιολογημένη: όταν για δεκαετίες τώρα ο αγρότης 
βλέπει καθημερινά μεγάλο τμήμα τού κόπου του να αποσπάται από 
κυκλώματα, που δεν ελέγχονται απο τον ίδιο, είναι πραγματικά 
δίκαια — ή τουλάχιστο εξηγείται— η απαίτησή του για το «εδώ και 
τό τώρα». Από τήν άλλη μεριά όμως, θά ήθελα νά υπογραμμίσω 
μερικά σημεία:

Πρώτο: Αιτήματα μπορούν σ ή μ ε ρ α  νά ικανοποιηθούν μόνο μέ 
τή βοήθεια τών μηχανισμών που κληρονομήσαμε. Αλλά οι μηχανι
σμοί δέν βοηθούν νά λύσουμε τά προβλήματα. Οταν, για παράδειγμα 
οι δυνατότητες διάθεσης τών προϊόντων μας στο εξωτερικό παρα- 
μελήθηκαν συστηματικά, δέν μπορούμε από τή μιά μέρα στήν άλλη 
νά βρούμε αγορές, νά δημιουργήσουμε μηχανισμούς διάθεσης, να 
προωθήσουμε τις πωλήσεις, ώστε νά μή μείνουν τά προϊόντα μας 
αδιάθετα.

Δεύτερο, η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη νά παίρνει υπ' όψη της 
τις πολύ περιορισμένες οικονομικές δυνατότητες που κληρονόμησε.

Τρίτο, διεκδικήσεις — και ικανοποίηση τών διεκδικήσεων—  που 
γίνονται μέσα στα πλαίσια που κληρονομήσαμε αποτελούν προσω
ρινά «μπαλώματα». Η απλή και «οικονομίστικη» τακτική τού είδους 
«δώστε μας τόσα* (αγρότες) και «πάρτε τόσα» (κυβέρνηση), στήν 
ουσία αναπαράγει έναν τρόπο λειτουργίας στόν αγροτικό τομέα που 
οι ίδιοι οι αγρότες αποδοκίμασαν μέ τήν ψήφο τους.

Τέταρτο, δέν πρέπει νά ξεχνάμε ότι, ο τρόπος οργάνωσης και 
λειτουργίας τών υπηρεσιών τού υπουργείου Γεωργίας, όπως και 
τής υπόλοιπης δημόσιας διοίκησης, δέν μεταβάλλεται από τή μια 
μέρα στην άλλη, για να εξυπηρετήσει σωστά και γρήγορα τόν αγρότη.

Πέμπτο, για μάς, όπως υποσχεθήκαμε προεκλογικά, σημασία έχει 
η αλλαγή τού θεσμικού πλαισίου, μέσα στο οποίο διεξάγεται όλη

Κ. ΣΗΜΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας)

«Να πιστέψουν . 
στο συνεταιρισμό 
οι αγρότες μας»

«Πληρώνουμε τα λάθη της Ι\Ι.Δ.»

Η Λάρισα έχει περισσότερα τρακτέρ καί άπό τήν Καλιφόρνια 
Τ Εδιναν λεφτά γιά ζερρίζωμα λιόδεντρων, άλλά και γιά... φύτεμα 
Τεχνικός εξοπλισμός υπάρχει σέ κάποιο υπόγειο τού υπουργείου...
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η διαδικασία τής παραγωγής, τής εμπορίας και τής μεταποίησης τού 
αγροτικού μας τομέα. Μέ αυτό έχουμε καταπιαστεί εδώ και αρκετό 
καιρό και αυτό είναι ο κύριος μοχλός για την πραγματοποίηση τής 
επαγγελίας μας για «ξαναζωντάνεμα τής υπαίθρου».

ΝΕΟΙ ΘΕΣΜΟΙ
ΕΡΩΤ.: Εννοείτε, βέβαια, τον αγροτοβιομηχανικό συνεται

ρισμό, όταν μιλάτε γιο την αλλαγή του θεσμι-κού πλαισίου. Πώς 
βλέπετε να προχωρεί η εφαρμογή του νέου θεσμού;

Α Π Α Ν Τ .: Θά ήταν ασφαλώς, πολύ ευκολότερα τά πράγματα αν,

Ποιος είναι
Ο υπουργός Γεοοργίας, 
Κώστας Σημ ίτης, γεννήθηκε 
τά 1936 στήν Αθήνα.
Είναι παντρεμένος μέ τή 
Δάφνη Αρκαδίαν καί έχει 
δνό παιδιά. Τακτικός 
καθηγητής τον Εμπορικού 
Δίκαιον, στήν Εά>ντειο, 
από τά 1977. Υπή ρξε 
μέλος τον Π Α Κ  
καί ιδρυτικά μέλος τού 
Π Α Σ Ο Κ . Σήμερα ε'Λαι 
μέλος τής Κεντρικής 
Επιτροπής Πού Π Α Σ Ο Κ . 
Έ χ ε ι γράφει πολλά 
νομικά βιβλία, στά  
ελληνικά καί στά 
γερμανικά. Ιδια ίτερη  
απήχηση είχε τό  
βιβλίο τον η « Δομική 
αντιπολίτευση» (1 9 7 9 )  
καθώς καί τό πρόσφατο 
(1 9 8 1 )  «Π ολιτική , 
Κνβέ,ονυαν. Δ ίκ α ιο ».

μηχανικό συνεταιρισμό δέν θά προσεγγιστεί αν η ίδια η συνεταιρι
στική ιδέα δεν αναβαθμιστεί στή συνείδηση τών ανθρώπων τής 
υπαίθρου. Τό καθήκον τής κυβέρνησής μας, τό καθήκον τού υπουρ
γείου Γεωργίας, είναι ακριβώς νά πάρει τέτοια μέτρα, ώστε πρα
γματικά νά πειστούν οι αγρότες μας να ενώσουν τις  παραγωγικές 
τους δραστηριότητες στα πλαίσια ενός ανεξάρτητου, εθελοντικού, 
οικονομικά εύρωστου και δημοκρατικού συνεταιριστικού κινήματος.

Έχουμε τή βεβαιότητα ότι, τόσο οι αγρστοβιομηχανικοί συνε
ταιρισμοί που θά «στήσουμε» μέσα στό 1982 όσο και τα άλλα μέτρα 
που θά εξαγγελθούν για τους αγρότες και για τους συνεταιρισμούς 
τους, θα δώσουν αυτό ακριβώς τό «έναυσμα» για την ολόπλευρη 
συμπαράσταση και ένταξη τών αγροτών μας στήν υπόθεση τής συνε
ταιριστικής δραστηριότητας.

Λ Ε ΙΠ Ε Ι ΤΕ Λ Ε ΙΩ Σ  Ο ΠΡΟΓΡΑΜΜ ΑΤΙΣΜΟΣ

ΕΡΩΤ.: Πώς βλέπετε την σνάγκη για προγραμματισμό '.των 
δραστηριοτήτων του αγροτικού τομέα και πώς σκοπεύετε να τον 
υλοποιήσετε;

Α Π Α Ν Τ .: Στήν περιγραφή τής κατάστασης πσυ παραλάβαμε είναι 
“διάχυτη η έλλειψη οποιοσδήποτε προγραμματισμού στόν αγροτικό 
τομέα. Παραλάβαμε, έτσι, μερικές περίεργες καταστάσεις, όπως, 
π.χ. οι αποθήκες για το λάδι §εν είναι στη Μυτιλήνη και τήν Κρή
τη, αλλά στήν Ελευσίνα, ότι οι αποθήκες για το στάρι είναι στήν 
Κορινθία, πσυ δέν παράγει στάρι και όχι στή Θεσσαλία, ότι τεχνικός 
εξοπλισμός βρίσκεται συσκευασμένος στά κουτιά σε κάποια υπόγεια 
τού υπουργείου, ότι υπάρχουν νομοί τής χώρας (π.χ. η Λάρισα) 
που συναγωνίζονται σέ εκμηχάνιση τήν Καλιφόρνια τής Αμερικής, 
ενώ οι ανάγκες είναι σημαντικότατα μικρότερες. Ολα αυτά τά παρα
δείγματα δείχνουν ότι όλες οι αποφάσεις είχαν στόχο τήν πολιτική 
εξυπηρέτηση και όχι τις ανάγκες τού τόπου.

Γιά κάποιους λόγους που πολύ απέχουν από κάθε προγραμματισμό 
δίνονταν επιδοτήσεις για το φύτεμα πορτοκαλιών και σήμερα δέν 
ξέρουμε τ ι  να κάνουμε 200.000 τόν. πορτοκάλια, 150.000 τόν. ροδά
κινα και άλλα προϊόντα, όπως μήλα, αχλάδια κλπ. Τόν ένα χρονο 
δίνονταν 1.500 δρχ. για το ξ ε ρ ρ ί ζ ω μ α  ελιών και τόν άλλο δί
νονταν 1.800 δρχ. για το φ ύ τ ε μ α  ελιών.

Ό λα  αυτά είχαν δραματικές επιπτώσεις στην εθνική όσο και 
στην αγροτική οικονομία.

Η κυβέρνηση, μέ το πανεθνικό πρόγραμμα καλλιεργειών σκοπεύει 
ακριβώς σ' αυτόν τον προγραμματισμό που θα προστατεύει και θα 
εξασφαλίζει και τη διάθεση τών προϊόντων μας στην εσωτερική και 
διεθνή αγορά και τήν εξασφάλιση και επαύξηση τού εισοδήματος 
τών αγροτών μας.

ΕΡΩΤ.: Σχετικά  με τη θέση μας στήν ΕΟΚ τί αποτελέσμα
τα μπορεί να έχει η σημερινή τακτική της κυβέρνησης;.

Α Π Α Ν Τ .: Η θέση μας είναι ότι, η ένταξη στήν ΕΟΚ περικλείει 
ντιθέσεις και εγκυμονεί κινδύνους, ιδιαίτερα για τους αγρότες 

μας. Η συνύπαρξη μέ χώρες, που έχουν πολύ μεγαλύτερη οικονομική

όλη η διαδικασία τής αλλαγής τού θεσμικού πλαισίου περιοριζόταν 
ή έστω εντοπιζόταν στήν ε-οαρμσγή τών αγρστοβιομηχανικών συνε
ταιρισμών. Δυστυχώς, τό ξαναζωντάνεμα τής υπαίθρου αποτελεί μια 
πολύ πιο περίπλοκη, χρονοβόρα και δαπανηρή διαδικασία, μέσα στην 
οποία ο αγροτοβιομηχανικός συνεταιρισμός είναι ο πυρήνας, τό κύτ
ταρο τής αλλαγής, τό σημαντικότερο ίσως αλλά όχι τό μόνο.

Ηδη, όπως εξάγγειλε ο πρωθυπουργός, βρισκόμαστε, στό στάδιο 
τής μελέτης τώ ν δυνατοτήτων εφαρμογής μέσα στό 1982, ενός συμ
πλέγματος αγρστοβιομηχανικών δραστηριοτήτων στά πλαίσια υπαρ
χόντων σήμερα συνεταιρισμών. Πρέπει, όμως, νά υπογραμμιστεί, 
ότι τό  όραμά μας, τό όραμα τών αγροτών μας, για τόν αγροτοβιο-

αντιθέσεις και εγκυμονεί κινδύνους, ιδιαίτερα για τους αγρότες 
ιέ χώρες, που έχουν πολύ μεγαλύ 

ανάπτυξη απο την Ελλάδα, δημιουργεί προβλήματα που μπορούν 
να οδηγήσουν σε αδιέξοδα την οικονομία μας και τους αγρότες μας.

Ο πρώτος χρόνος τής ένταξης κατέριψε τό μύθο για τις ευκολίες 
πρόσβασης στην αγορά τών 300 εκατομμυρίων ανθρώπων. Οι δυσ
κολίες πρόσβασης στην αγορά αυτή με τις διαρθρωτικές αδυναμίες 
τής ελληνικής γεωργίας φανερώνονται καθημερινά, όπως τώρα με 
τα πορτοκάλια, μέ τά αγγούρια και τά λουλούδια, αύριο με τα 
ροδάκινα κ.λπ.

Η «ειδική σχέση» που επιδιώκει η κυβέρνησή μας, αναλυτικά θα 
γνωστεί με το «πακέτο ειδικών απαιτήσεων μας». Παράλληλα, 
δίνουμε τή μάχη μέσα από τις διαδικασίες για την αναθεώρηση τής 
ΚΑΠ,  μέ βάρος στά μεσογειακά προϊόντα και ιδιαίτερα στα ελλη
νικά προϊόντα.

Η μάχη τών τιμών που άρχισε ήδη, είναι ένα άλλο σκέλος τών 
δραστηριοτήτων μας στά «πλαίσια τής βάσικής μας επιδίωξης: Να 
εξασφαλίσουμε ικανοποιητικό εισόδημα στόν Έλληνα αγρότη.

ΑΥΡΙΟ: Μιλάει ο διοικητής της Εθνικής Τρα- 
ττέζης, καθηγητής Γ. - Α. Μαγκάκης.
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I. Πριν άπό μερικές μέρες δώσατε στήν δημοσιότητα £να 
απολογισμό τής κατάστασης πού παραλάβατε πριν άπό 3 μήνες 
στό Υπουργείο Γεωργίας. Ή  κατάσταση αύτή ήταν τόσο "καλή" 
όσο τήν παρουσιάσατε στόν άπολογισμό;

- "Οπως θά διαπιστώσατε ά,πό τό κείμενο αύτό,άποφύγαμε κά
θε πολεμική εναντίον τών προηγουμένων κυβερνήσεων καί προ
σπαθήσαμε νά δώσουμε,μέ τά " ζερά '* νούμερα τις περισσότε
ρες φορές ή μέ τήν " άχρωμη " περιγραφή τών έπί μέρους το
μέων,τό είδος,τήν έκταση καί τήν σημασία των προβλημάτων 
πού κληρονομήσαμε στόν άγροτ κό τομέα.Δυστυχώς τά ίδια τά 
στοιχεία δείχνουν δτι παραλίβαμε ένα αγροτικό τομέα ένιυνα 
όποβαθμιομένο τόσο σέ σύγκριση μέ αγροτικούς τομείς άλλων 
χωρών δσο καί σέ σύγκριση μέ τούς τομείς τής βιομηχανίας 
καί τών ύπηρεσιών μέσα στήν ίδια τήν χώρα μας.Είτε πάρετε 
τόν ρυύμό αΰζησης τού ’Ακαθάριστου Γεωργικού Είσοδήματος 
(δ μισός περίπου ιού ρυθμού αυ|·ηε>ι̂ τού 'Ακαθάριστου ’Εθνι
κού Είσοδήματος ),είτε πάρετε τόν πτωτικό ρυθμό τών έπεν- 
δύσεων στήν γεωργία μας,είτε πάρετε τήν σχέση άγροτικοΰ 
καί μή αγροτικού εισοδήματος ( 40% - 45% τού είσοδήματος 
τών άλλων τομέων είναι τό άγροτικό εIσόδημαί),εϋτε πάρετε, 
τις συνθήκες έμπορίας τών άγροτικών προϊόντων,είτε πάρετε 
τήν κα.άσταση τού συνεταιριστικού κινήματος στή χώρα μας 
(-καταχρεωμένου καί σχεδόν άποκλεισμένου άπό τό κύκλωμα 
τής έμπορίας καί τής μεταποίησης τών άγροτικών προϊόντων-) 
είτε πάρετε όποιονδήποτε άλλο " δείκτη " τής οίκονομικής 
καί κοινωνικής " στάθμης " τού άγροτικοΰ μας τομέα ένα



. 2 .
είναι- τό βέβαιο:θά βρείτε δλους τους " δείκτες " (£θίνον- 
τε£.Τά ίδια τά στοιχεία άποδεικνύουν δτι δ αγροτικός το
μέας παραμελήθηκε.Γιά νά άναβαθμισθεί χροιάζονται τεράστιοι 
πόροι,μεγάλο χρονικό διάστημα και κυρίως,μιά πολιτική έπιλο- 
γή δΐα(£θ£ετ_ική άπό αυτήν πού κληρονομήσαμε. "Οταν στό προεκλν 
γικό μας πρόγραμμα μιλάγαμε γιά τό " ξαναζωντάνεμα τΑς ύ- 
παίθρου " ήταν αύτιί άκριβώς ή διαφορετική πολιτική διάστα
ση πού θέλαμε νά τονίσουμε.

II. Θά εΐσθε ένήμερος,δμως,δτι άπό αρκετούς άγρότες καί άπό
άρκετές περιοχές τής χώρας,έκφράζονται καί παράπονα καί δια
μαρτυρίες δτι ή Κυβέρνηση δεν ικανοποιεί τά αίτήματά τους, 
ιδιαίτερα στό θέμα τής διάθεσης τών προίόντων τους καί στό 
θέμα τής έγκαιρης καί σωστής πληρωμής τους γιά τά προίόντα 
πού δίνουν στήν παρέμβαση ή γιά τά προίόντα πού δίνουν δτούς 
έζαγωγείς.
- Θά ήταν ύπεκφυγή άν άπαντοΰσα στό έρώτημά σας άναφέρον- 
τας τις τιμές πού δώσαμε γιά προίόντα δπως τά έσπεριδοειδή 
τό λάδι κλπ. ( τιμές πάντως πού,δπως δέχονται καί οί ίδιοι 
οί άγρότες μας ήταν άρκετά Ικανοποιητικές ).

Ή  άπαίτηση γιά έπίλυση τών προβλημάτων καί τής διάθεσης 
τών προίόντων καί τής έγκαιρης καί σωστής πληρωμής τών πα
ραγωγών άμέσως είναι δικαιολογημένη: δταν γιά δεκαετίες 
τώρα δ άγρότης βλέπει καθημερινά μεγάλο τμήμα τού κόπου 
του νά άποσπ&ται άπό κυκλώματα πού δέν έλέγχονται άπό τόν 
ίδιο,είναι πραγματικά δίκαια - ή τούλάχιστο έζηγείται - ή 
άπαίτησή του γιά τό " έδώ καί τό τώρα ".’Από τήν άλλη μεριά



όμως,θά ήθελα νά Υπογραμμίσω μερικά σημεΓα:Π£ώτο.Αίτή- 
ματα μπορούν σήμε£α νά Iκανοποιηθούν μόνο μέ τή βοήθεια 
τίον μηχανισμόν πού κληρονομήσαμε, ’Αλλά οί.μηχανισμοί δέν 
βοηθούν νά λύσουμε τά προβλήματα.“Οταν γιά παράδειγμα οί 
δυνατότητες διάθεσης τών προϊόντων μας στό έξωτερικό πα- 
ραμελήθηκαν συστηματικά δέν μπορούμε άπό τή μιά μέρα στήν 
άλλη νά βρούμε άγορές,νά δημιουργήσουμε μηχανισμούς διά
θεσης, νά προωθήσουμε τις πωλήσεις ώστε νά μή μείνουν τά 
προϊόντα μας άδιάθετα.Δεύτε£ο,ή κυβέρνηση είναι Υποχρεωμέ
νη νά παίρνει Υπ'όψη της τίς πολύ περιωρισμένες οίκονομι- 
κές δυνατότητες πού κληρονόμησε.Τ£ίτο,διεκδικήσεις - καί 
Ικανοποίηση τών διεκδικήσεων - πού γίνονται μέσα στν. πλαί
σια πού κληρονομήσαμε άποτελούν προσωρινά " μπαλώματα ",
Ή  άπλή καί " οίκονομίστηκη " τακτική τού είδους " δώστε 
μας τόσα " ( άγρότες ) καί " παρτε τόσα " ( κυβέρνηση ), 
στήν ουσία άναπαράγει ένα τρόπο λειτουργίας στόν άγροττκό 
τομέα πού οί ίδιοι οί άγρότες άποδοκίμασαν μέ τήν ψήφο 
τους. Τέτα£το,δέν πρέπει νά ξεχνάμε ΰτι δ τρόπος δργάνω— 
σης καί λειτουργίας τών Υπηρεσιών τού Υπουργείου Γεωργίας, 
όπως καί τής Υτιόλοιπης Δημόσιας Διοίκησης,δέν μεταβάλλεται 
άπό τή μιά μέρα στήν άλλη γιά νά έξυπηρετήση σωστά καί 
γρήγορα τόν άγρότη. Πέμπτο,γιά μ&ς,ΰπως Υποσχεθήκαμε προε
κλογικά, σημασία έχει ¿_άλλα^ή_τού_θεσμ^κού^πλαιΐσίου μέσα 
στό δπούο διεξάγεται δλη ή διαδικασία τής παραγωγής,τής 
έμπορίας καί τής μεταποίησης τού άγροτικού μας τομέα.Μέ 
αύτό έχουμε καταπιαστεί έδώ καί άρκετό καιρό καί αΥτό 
είναι δ κύριος μοχλός γιά τήν πραγματοποίηση τής έπαγγε-



λίας μας γιά " ξαναζωντάνεμα τής ύπαίθρου

III. ’Εννοείτε,βέβαια,τ<5ν Αγροτοβιομηχανικό συνεταιρισμό δταν 
μιλάτε γιά τήν Αλλαγή τού θεσμικού πλαισίου.Πώς βλέπετε νά 
προχωρεί ή έψαρμογή τού νέου θεσμού^

Θά ήταν,Ασφαλώς,πολύ εύκολώτερα τά πράγματα Αν δλη ή δια 
δικασία τής Αλλαγής τού θεσμικοί πλαισίου περιοριζόταν ή 
έστω έντοπιζόταν σΐήν έφαρμογή των Αγροτοβιομηχανικών συνε
ταιρισμόν. Δυστυχώς,τό ξαναζωντάνεμα τής ύπαιθρον Αποτελεύ 
μιά πολύ πιό πε(ο ¿πλοκή, χρονοβόρα και δαπανηρή διαδικασία 
μέσα στήν δποία ό άγροτοβιομηχανικός συνεταιρισμός είναι δ 
πυρήνας,τό κύτταρο τής Αλλαγής,τό σημαντικώτερο ίσως,Αλλά 
δχι τό μόνο.

"Ηδη,δπως έξάγγειλε ό Πρωθυπουργός,βρισκόμαστε,στό στά
διο τής μελέτης τών δυνατοτήτων έφαρμογής,μέσα στό 1982, 
ένός συμπλέγματος Αγροτοβιομηχανικών δραστηριοτήτων στά πλάι 
σια ύπαρχόντων σήμερα συνεταιρισμών.Πρέπει,δμως,νά ύπογραμ- 
μισθή δτι τό δραμά μας,τό δραμα τών Αγροτών μας,γιά τόν Αγρ( 
τοβιομηχανικό συν/σμό δέν θά προσεγγισθή &ν_^_ίδ^α_^_συνε
ταιριστική ιδέα όέν Αναβαθμισθή στή συνείδηση των ανθρώπων

καθήκον τής Κυβέρνησης μας,τό καθήκον τού 
'Υπουργείου Γεωργίας,είναι Ακριβώς νά πάρη τέτοια μέτρα ώστ£ 
πραγματικά νά πεισθοΰν ot Αγρότες μας νά ένώσουν τίς παρα
γωγικές τους δραστηριότητες στά πλαίσια ένός Ανεξάρτητου, 
έθελοντικοΰ,οικονομικά εύρωστου καί δημοκρατικού συνεταιρι
στικού κινήματος.

"Εχουμε τήν βεβαιότητα δτι τόσο ot Αγροτοβιομηχανικοί 
συνεταιρισμοί πού θά " στήσουμε " μέσα στό 1982 δσο καί τά



άλλα μέτρα πού θά Εξαγγελθούν γιά τούς αγρότες καί γιά
τ

τούς συνεταιρισμούς τους,θά δώσουν αύτό ακριβώς'" έναυσ^ 
γιά τήν δλόπλευρη συμπαράσταση καί ένταξη τών άγροτών μο 
στήν ύπόθεση τής συνεταιριστικές δραστηριότητας.

IV. Πώς βλέπετε τήν άνάγκη γιά προγραμματισμό τών δραστήριο 
των τού άγροτικού τομέα καί πώς σκοπεύετε νά τόν ΰλοποη* 
σετε*
- Στήν περιγραφή τής κατάστασης πού παραλάβαμε είναι ί 
χυτή ή έλλειψη δποιουδήποτε προγραμματισμού στόν άγροτι 
τομέα.Παραλάβαμε,έτσι,μερικές περίεργες καταστάσεις,δπως 
π.χ.οί άποθήκες γιά τό λάδι δέν είναι στή Μυτιλήνη καί ι 
Κρήτη,άλλά στήν ’Ελευσίνα,δτι οί άποθήκες γιά τό στάρι ε 
στήν Κορινθία πού δέν παράγει στάρι καί δχι στή Θεσσαλία 
δτι τεχνικός Εξοπλισμός βρίσκεται συσκευασμένος στά κουι 
σέ κάποια ύπόγεια τού 'Υπουργέ ίου,δτι ύπάρχουν νομοί τής 
χώρας ( π.χ. ή Λάρισα ) πού συναγωνίζονται σέ Εκμηχάνιστ

'■' 'ί
τήν Καλιφόρνια τής ’Αμερικής ένώ οί άνάγκες είναι σημαντ; 
κώτατα μικρότερες."Ολα αυτά τά παραδείγματα δείχνουν δτι 
δλες οί άποφάσεις είχαν στόχο τήν πολιτική Εξυπηρέτηση μ 
δχι τις άνάγκες τού τόπου.
Γιά κάποιους λόγους πού πολύ άπέχουν άπό κάθε πρόγραμμα! 
σμέ^δίνονταν Επιδοτήσεις γιά τό φύτεμα πορτοκαλιών καί σή 
ρα δέν ξέρουμε τί νά κάνουμε 200.000 τον.πορτοκάλια,150. 
τόν.ροδάκινα,καί άλλα προΐ’όντα δπως μήλα άχλάδια κλπ.Τόν 
ένα χρόνο δίνονταν 1.500 δρχ. γιά τό ¿εβί^ω^ια Ελιών καί 
άλλο δίνονταν 1.800 δρχ. γιά τό (βύτε^α ¿λιών.



"Ολα αυτά είχαν δραματικές έπιπτώσεις στήν έθνική δσο καί 
στήν Αγροτική οικονομία.
Ή  κυβέρνηση,μέ τό πανεθνικά πρόγραμμα καλλιεργειών σκοπεύει 
Ακριβώς σ’αυτόν τόν προγραμματισμό πού θά προστατεύει καί 
θά έζασφαλίζει ηα£ τήν διάθεση τών προΐ’όντων μας στήν έσωτε-
ρική καί διεθνή Αγορά καί τήν έξασφάλιση καί έπαύξηση τού 
εισοδήματος τών Αγροτών μας.

V. Σχετικά μέ τή θέση μας στήν ΣΟΚ τι άποτελέσματα μπορεϊ νά 
έχει ή σημερινή τακτική τής Κυβέρνησης^

ί» *.
- ‘Η θέση μας είναι δτι ή ένταξη στήν ΕΟΚ περικλείει Αντιθέ- 
σεις καί έγκυμονεΓ κινδύνους,ιδιαίτερα γιά τούς Αγρότες μας. 
Ή  συνύτιαρξη μέ χώρες πού έχουν πολύ μεγαλύτερη οίκονομική 
άνάπτυζη άπό τήν 'Ελλάδα δημιουργεί προβλήματα πού μπορούν 
νά όδηγήσουν σέ Αδιέξοδα τήν οικονομία μας καί τούς Αγρότες 
μας.

Ό  πρώτος χρόνος τής ένταξης κατέριψε τόν μύθο γιά τίς 
εύκολίες πρόσβασης στήν Αγορά των 300 έκατομμυρίων ανθρώ
πων,Οί δυσκολίες πρόσβασης στήν αγορά αυτή μέ τίς διαρθρωτι
κές Αδυναμίες τής έλληνικής γεωργίας φανερώνονται καθημερινά, 
δπως τώρα μέ τά πορτοκάλια,μέ τά Αγγούρια καί τά λουλούδια, 
αύριο μέ τά ροδάκινα κλπ.

Ή  " ειδική σχέση " πού έπιδιώκει ή κυβέρνηση μας Αναλυ
τικά θά γνωστει μέ τό " πακέττο ειδικών Απαιτήσεών μας ”. 
Παράλληλα,δίνουμε τή μάχη μέσα άπό τίς διαδικασίες γιά τήν 
Αναθεώρηση τής ΚΑΠ,μέ βάρος στά μεσογειακά προϊόντα καί ίδιαί 
τέρα στά έλληνικά προϊόντα.



*Η μάχη τών τιμών πού άρχισε ήδη είναι Ενα άλλο σκέλος 
τών δραστηριοτήτων μας Οτά ” πλαίσια τής βασικής μας έπι- 
δίωζης : Νά Εξασφαλίσουμε Ικανοποιητικό εΙσόδημα στόν Ελλη
να άγρότη.
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